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Pořádání konference je 

velmi prestižní záležitostí

Na konci září proběhne v Praze významné setkání evropských statis-

tiků, konference DGINS. Není bez zajímavosti, že se tak děje i vaší 

zásluhou. Co vás kdysi vedlo k rozhodnutí přihlásit se k zajištění or-

ganizace této akce?

Této konference jsem se jako předseda ČSÚ několikrát zúčastnil. Za půl-

století pořádání této konference došlo k určitému posunu, již se nezabývá 

přímo statistickými programy a statistickými akcemi, ale je příležitostí pro 

diskusi o vybraných otázkách, které se týkají organizace a řízení Evropského 

statistického systému a budoucích požadavků na statistiku ve strategickém 

kontextu. Vloni se například konference zabývala koncepcemi statistických 

šetření v domácnostech a v sociální statistice a Kodexem evropské statistiky. 

Pořádání této akce je pro organizátora, kterým je vždy příslušný statistický 

úřad dané země, velmi prestižní záležitostí a odborně obohacující akcí, byť 

s sebou zároveň přináší zhruba rok organizačních prací. Vnímali jsme jako 

samozřejmé, že jednu z konferencí rádi zorganizujeme.

Tématy letošní pražské konference jsou Nové potřeby statistiky pro ze-

lenou ekonomiku a Koordinace statistik a geoprostorové informace. Jak 

vás tato témata zaujala a jak jsou pro vás osobně i profesně přitažlivá?

Statistika životního prostředí prošla za posledních 20 let velmi razantním 

vývojem a stala se nedílnou součástí statistické produkce. To ale nezname-

ná, že její vývoj je ukončen. Právě tato témata letošního ročníku DGINS 

ukazují, jak potřebné je propojování dat statistiky životního prostředí 

s ekonomickými popřípadě sociologickými daty, a jak tím mohou přispět 

k lepšímu statistickému sledování a analýze trvale udržitelného rozvoje.

Od dubna 2003 až do léta 2010 jste stál v čele ČSÚ. I když pomineme 

dobu, kdy jste se věnoval vládní funkci, je to řádka let. Ve funkci před-

sedy jste zažil i vstup České republiky do Evropské unie.  Jak bylo z po-

hledu ČSÚ rozdílné období „před a po“ vstupu do EU?

Ten rozdíl nebyl nijak příkrý díky tomu, že česká statistika byla na vstup 

dobře připravená a naprostá většina evropských standardů v oblasti 

statistiky byla už v okamžiku vstupu uplatňovaná. Díky vstupu ČR do 

EU se mohou čeští statistici podílet na přetváření evropského statistic-

kého systému. To byla  pro ně velká výzva, a jsem přesvědčen, že čeští 

statistici v současné době hrají v EU respektovanou a významnou roli.

Do začátku letošního srpna jste působil jako viceprezident Evropské 

banky pro obnovu a rozvoj – EBRD. Tedy bezmála dva roky.  Jak se vám 

podařilo naplnit plány, se kterými jste do funkce nastupoval?

V EBRD jsem zodpovídal za mezinárodní vztahy banky především k ze-

mím, kde se EBRD investičně a úvěrově angažuje, dále za otázky život-

ního prostředí a sociální aspekty činnosti EBRD a také za problematiku 

veřejných zakázek. Jsem přesvědčen, že všechny priority a plány se mi 

za ty dva roky podařilo naplnit, tedy do té míry, jež odpovídá polovině 

mého původně plánovaného působení v bance. 

Jak je institucí, kde jste byl viceprezidentem, statistika využívána?

Statistika je v EBRD používaná prakticky denně. Banka má silný tým 

makroekonomů a analytiků, kteří používají statistiku jako samozřej-

mou součást své činnosti, stejně jako útvary, které se zabývají životním 

prostředím a sociálními otázkami. Bez používání statistiky je činnost 

jakékoliv mezinárodní fi nanční instituce nepředstavitelná. Ani já osobně 

jsem nikdy nepřestal sledovat produkci Eurostatu a ČSÚ.

Jan Fischer, bývalý předseda Českého statistického 

úřadu a viceprezident Evropské banky pro obnovu 

a rozvoj – EBRD, se zamýšlí nad příležitostmi, které 

letošní setkání evropských statistiků přinese.

Jan Cieslar | tiskový mluvčí ČSÚ 

„Díky vstupu České republiky do Evropské unie se mohou čeští statistici podílet na 

přetváření evropského statistického systému,“ říká Jan Fischer.


